
سخنگوی وزارت امور خارجه مطرح کرد 

 عملیاتی نشدن توافق تبادل زندانیان
 از سوی آمریکا

فعالیت های صلح آمیز هسته ای ایران را مشکل ساز 
برای هیچ طرفی نمی دانیم

سخنگوی وزارت خارجه در ارتباط با وضعیت برجام 
و مذاکرات رفع تحریم ها اظهارداشت: عدم برگزاری 
نشست های مذاکراتی در موضوع برجام به معنای رکود 
کامل در این زمینه و متوقف بودن تلاش های دیپلماتیک 
برای احیای برجام نیست. ناصر کنعانی با بیان اینکه مسیر 
دیپلماسی همچنان باز است و تبادل پیام ها همچنان ادامه 
دارد، تصریح کرد:  مسیرهای مختلفی برای تبادل پیام ها 
وجود دارد. وی با تأکید بر اینکه ایران با رعایت خطوط 
قرمز خود، آماده جمع بندی مذاکرات است، گفت: البته 
همان طور که قبلا نیز آقای وزیر امور خارجه اشاره کرده اند، 
مسیر مذاکره برای همیشه باز نخواهد بود. کنعانی با بیان 
اینکه ما نیز همین خبرها را دیده ایم در این زمینه ادامه 
داد: چنانکه طرف مقابل دچار خطای محاسباتی شود و 
اقدامات غیرمنطقی در مورد برجام و روند مذاکرات انجام 
دهد آنها براساس پیامی که قبلا از ایران دریافت کرده اند 
به صورت واضح می دانند که واکنش ایران به این موضوع 
چه خواهد بود و این پیام به نظرم به اندازه کافی گویاست. 
سخنگوی دستگاه سیاست خارجی در ارتباط با زمان 
بازگشایی سفارتخانه های ایران و عربستان در ریاض و 
تهران نیز بیان کرد: خوشبین و امیدوار هستیم که بتوانیم 
در سقف زمانی تعیین شده شاهد آغاز فعالیت های کامل 
سفارتخانه های دو کشور در ایران و عربستان باشیم. وی 
در این ارتباط تصریح کرد: البته سه نمایندگی ایران 
در ریاض و جده به عنوان سفارت ایران در عربستان، 
سرکنسولگری ایران در جده و نمایندگی دائم ایران در 
سازمان همکاری اسلامی در جده در گام اولیه، فعالیت های 
خود را در عربستان آغاز کرده اند. سخنگوی وزارت امور 
خارجه درباره فعالیت  صلح آمیز هسته ای ایران و تاثیر 
توافق اخیر ایران و عربستان بر این موضوع اظهارکرد: ما 
فعالیت های صلح آمیز هسته ای ایران را مشکل ساز برای 
هیچ طرفی نمی دانیم. ایران عضو آژانس و ان.پی.تی و... 
است و اقداماتش تحت نظارت آژانس انجام می شود و 
اعضای آژانس براساس حقوقی که از آن برخوردار هستند، 
می توانند از فعالیت های صلح آمیز هسته ای برای تامین 
نیازهای خود استفاده کنند. کنعانی همچنین درباره 
زمان برگزاری نشست چهارجانبه وزیران خارجه ایران، 
روسیه، سوریه و ترکیه گفت: پیشرفت های خوبی در انجام 
مذاکرات چهارجانبه بین مقامات چهار کشور داشتیم، 
روند طی شده موفقیت آمیز بوده و دارای افق روشنی 
است. وی در ارتباط با آخرین تحولات در مورد موضوع 
تبادل زندانیان بین ایران و آمریکا و اظهارات اخیر وزیر 
امور خارجه کشورمان در لبنان در این ارتباط تصریح کرد: 
موضوع تبادل از مدت ها پیش میان طرفین با نقش آفرینی 
طرف ثالث که آقای وزیر هم اشاره کردند استمرار پیدا کرده 
و به یک توافقی رسیدیم. وی ادامه داد: متاسفانه از سوی 
دولت آمریکا این توافق عملی نشد و کار پیش نرفت، البته 
همچنان تلاش ها در این زمینه ادامه دارد. کنعانی با بیان 
اینکه همان طور که بارها اعلام کردیم، موضوع زندانیان را 
یک موضوع انسانی می دانیم و مبتنی بر آن توافق، برای 
اجرای آن و تبادل زندانیان آمادگی داریم، افزود: امیدوار 
هستیم که از سوی طرف مقابل هم، متناسب با ادعاهایی 
که مطرح می کند، شاهد اقدام عملی باشیم و این اتفاق 
صورت بگیرد. سخنگوی وزارت  خارجه در مورد پیشنهاد 
مطرح شده از سوی دهقان، معاونت حقوقی رئیس جمهور 
در مورد انجام مذاکره حقوقی با آمریکا در ارتباط با رای 
اخیر دیوان بین المللی دادگستری »لاهه« اذعان کرد: 
هرگونه مذاکره با طرف آمریکایی به عنوان یک پیش فرض 
در این ارتباط، در چارچوب رای مورخ ۳۰ مارس ۲۰۲۳ 
دیوان بین المللی دادگستری است، در بخشی از این رای، 
دیوان، آمریکا را به پرداخت غرامت محکوم کرده است. اما 
روش پرداخت و میزان غرامت را به مذاکره طرفین موکول 
کرده است. حدودا ۲۳ ماه دیگر مهلت داریم که در این 
زمینه اقدام کنیم و با توجه به اثبات حقانیت ادعای ایران 
و محکومیت آمریکا نزد دیوان به منظور دریافت خسارت 
از طرف آمریکایی و استیفای حقوق مردم ایران و صیانت 
از بیت المال ما تاکید داریم که در این زمینه اقدام عاجل 
صورت بگیرد. سخنگوی دستگاه دیپلماسی در ارتباط با 
سفر رئیس جمهور به سوریه و اهداف این سفر نیز گفت: 
پیش از این شاهد سفر آقای بشار اسد، رئیس جمهور 
سوریه به ایران بودیم. توافقات خوبی هم میان دو کشور 
انجام شده بود. موضوع مبارزه با تروریسم یکی از نمونه های 
موفق همکاری دو کشور هست. ما توانستیم بر سایه شوم و 
سیاه تروریسم داعش و تکفیری در منطقه  به خصوص در 
سوریه غلبه پیدا بکنیم. در این زمینه دو کشور همچنان 
همکاری نزدیک با همدیگر دارند. سخنگوی وزرات امور 
خارجه، در مورد سفر هفته گذشته وزیر امور خارجه به 
عمان و همچنین مطالب مطرح شده در مورد پیشنهادات 
عمانی ها در ارتباط با مذاکرات رفع تحریم ها نیز بیان کرد: 
ما موضوعات زیادی برای گفت وگو و تبادل نظر با عمان 
داریم، این موضوعات هم دوجانبه هستند و هم منطقه ای. 
وی با بیان اینکه طرف عمانی همواره انگیزه های خوب و 
توام با حسن نیت و قابل احترامی داشته برای اینکه بتواند 
در برخی از موضوعات پیچیده منطقه ای و بین المللی ایفای 
نقش کند، تصریح کرد: در موضوع برجام و رفع تحریم های 
ظالمانه علیه جمهوری اسلامی ایران و بازگشت همه 
طرف ها به مذاکرات و احیای برجام طرف عمانی در این 
زمینه هم قبلا تلاش هایی انجام داد و هم در حال حاضر 
ایده هایی دارد و این ایده ها را مطرح کرده است. کنعانی با 
بیان اینکه ما در این ارتباط هم در این سفر با طرف های 
عمانی گفت وگوهایی را انجام دادیم، تاکید کرد: البته 
طرح موضوعات و جزئیات در این مقطع زمانی در عرصه 
رسانه ای نمی تواند کمک کننده باشد. ما امیدوار هستیم 
با این تلاش های توام با حسن نیت، به سمت مسیر خوبی 

برویم.

آرمان ملی- حمید شجاعی: بیش از ۲۰  
ماه از روی کارآمدن دولت سیزدهم به ریاست 
سیدابراهیم رئیسی می گذرد و طی این مدت 
دولت در حوزه اقتصادی عملکرد مشخصی از خود 
بروز نداده است. اما آنچه که امروز از تاثیر عملکرد 
دولت در جامعه مشاهده می شود نوعی نارضایتی 
از رویکردها و عملکردهای دولتمردان است. نگاهی 
واقعی به شاخص های اقتصادی و شرایط اقتصاد 
کشور و معیشت مردم به خوبی بیانگر این موضوع 
است که دولت نتوانسته آنطور که باید رضایت 
مردم را جلب کند و امروز کمتر کسی است که 
از وضعیت اقتصادی رضایت داشته باشد. عدم 
برنامه محوری، ناکارآمدی برخی مدیران و عدم 
تعیین تکلیف مسائلی همچون برجام و سیاست 
خارجی تاثیرات مستقیمی بر نارضایتی جامعه 
داشته است. این در حالی است که دولت رئیسی 
قرار بود در حوزه های مختلف تغییر ایجاد کند. 
چنانکه رئیس جمهور در مناظرات انتخاباتی خود 
از برنامه هفت هزار صفحه ای و اصلاحات اقتصادی 
سخن گفت. اما گذشت ۲۰ ماه نشان می دهد که 
شاهد کمترین تغییرات مثبت در شرایط اقتصادی 
کشور و معیشت مردم هستیم. چنانکه یارانه ۳۰۰ 
و 4۰۰ هزار تومانی نیز تاثیر چندان شگرفی در 
وضع معیشت مردم نگذاشته است. در حوزه 
سیاسی نیز شاهد نوعی فضای منفعل هستیم که 
نشاط سال های گذشته در آن دیده نمی شود چه 
اینکه در سال انتخابات که جریانات سیاسی باید از 
هم اکنون تحرکات و برنامه ریزی های خود را آغاز 
کنند؛ خبری از این مساله نیست. حال با تفاسیر 
امروز از عملکرد دولت و حال و روز جامعه کافی 

است بازگشتی به انتخابات 14۰۰ داشته باشیم 
جایی که در اثنای حال و هوای انتخابات، ثبت نام ها 
و دعوت از چهره ها و شخصیت ها برای حضور در 
انتخابات بهارستان نشینان نیز در حرکتی عجیب 
و جالب به عنوان قوه مقننه از یک شخص برای 
حضور در انتخابات دعوت کردند. روزهای ابتدایی 
اردیبهشت سال 14۰۰ بود که نمایندگان مجلس 
از سیدابراهیم رئیسی دعوت به عمل آوردند که در 
انتخابات حضور یابد و با میان داری اصولگرایان رای 
مردم را اخذ کرده و تشکیل دولت دهد. هر چند که 
آن انتخابات گذشت و رئیسی؛ رئیس جمهور شد؛ 
اما فضا و شرایط منبعث از عملکردهای دولتمردان 
به سمت وسویی پیش رفت که امروز برخی از 
نمایندگان خود از دعوت خود پشیمانند. چنانکه 
اخیرا شهریار حیدری، نماینده قصرشیرین گفته: 
»متاسفانه تعدادی ازنمایندگان مجلس از آقای 
رئیسی دعوت کردند که بیاید و رئیس جمهور 
بشود و این باعث زیرسوال رفتن مجلس شد.« 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس بیان کرد:  »چند نماینده با خواهش و 
وعده وعید یک طوماری جمع کردند برای آقای 
رئیسی و الان هم 95 درصد آنها خودشان پشیمان 
هستند.« وی افزود: انتقاد مجلس به کابینه است 
و رئیس جمهور باید کابینه را به خصوص در حوزه 
اقتصاد ترمیم کند.« سیدمصطفی هاشمی طبا؛ 
فعال سیاسی نیز معتقد است: »دولت رئیسی 
نیروهایش را خوب انتخاب نکرده است. اگر الان 
افراد قدرتمند هم در دولت بودند، اما سیر جاری 
کشور درست نباشد آن افراد نیز دچار ناکارآمدی 
می شوند. دولت رئیسی خیلی درگیر جنبه های 

تبلیغاتی است.« جالب اینکه امروز کسانی از عدم 
کارآمدی برخی اعضای کابینه و مدیران صحبت 
می کنند که نه منتقد یا مخالف دولت بلکه حامیان 
و هواداران رئیسی و دولتش بودند. همین مساله 
است که نشان می دهد اگر نگوییم دولت کارآمدی 
لازم را ندارد، اما باید به این نکته اذعان داشت که 

دولت به یک خانه تکانی اساسی نیاز دارد. 

    هم دعوت اشتباه بود هم پشیمانی
یک نماینده ادوار مجلس درباره چرایی 
از  یازدهم  مجلس  نمایندگان  پشیمانی 
دعوت رئیسی به کاندیداتوری در انتخابات 
ریاست جمهوری اظهارداشت: این نمایندگان 
هم آن روزی که چنین نامه ای را نوشتند اشتباه 
کردند و هم امروز که می گویند پشیمان اند، اشتباه 
می کنند. محسن کوهکن گفت: نمایندگانی که 
دعوت به کاندیداتوری کردند، بر چه اساسی 
چنین دعوتی را انجام دادند؟ اگر شناخت داشتند 
و با شناخت نامه دعوت نوشتند، امروز نیز باید پای 
حرف شان بیایستند؛ اما اگر شناخت نداشتند و 
چنین نامه ای نوشتند اشتباه کردند و امروز باید 
پاسخگوی این دعوت باشند و توضیح دهند. 
مثلا سال 14۰۰ برنامه های نامزدهای مختلف 
را بررسی کردند و متوجه شدند آقای رئیسی 
اهداف کیفی و کمی را بهتر برای اداره کشور 
تشریح کرده است و حالا وقتی تحقق آن اهداف 
سنجش می شود، در این زمینه ها نقدهایی 
وجود دارد و حتی می خواهیم از سازوکارهای 
نظارتی مان استفاده کنیم. وی افزود: مجلس 
ناظر بر دولت است و باید این نقش را ایفا کند، لذا 

وظیفه نماینده مجلس این نیست که از کاندیدای 
ریاست جمهوری دعوت کند یا از این دعوت 
پشیمان شود چون این اقدامات شان نمایندگی 

را پایین می آورد. 

   مردم در انتظار تحقق وعده ها
یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با 
عملکرد دولت و تاثیرات آن در جامعه اظهارداشت: 
قابل پیش بینی بود که دولت آقای رئیسی بخواهد 
اینگونه عمل کند و از ابتدا به خاطر نوع چینش 
کابینه می شد تصور کرد که دولت چندان عملکرد 
قابل قبولی از خود برجای نگذارد. علی صوفی به 
»آرمان ملی« گفت: به ویژه تیم اقتصادی دولت، 
تیمی نبود که تجربه کافی داشته باشد و از طرف 
دیگر آقای رئیسی برای آنها برنامه ای داشته 
باشد، از آنها تکلیف بخواهد، به آنها تکلیف کند 
و به صورت منطقی، علمی و با یک راهبرد مناسب 
اقتصادی به ویژه از این تیم بخواهد برنامه ای را 
پیش ببرد و کارنامه خود را ارائه دهد. دبیرکل 
حزب پیشرو اصلاحات بیان کرد: گرچه آقای 
رئیسی مطرح کرد که چندین هزار صفحه برنامه 
نوشتیم و داریم اما عملا هیچکدام را اعلام نکرد. 
وی تصریح کرد: مردمی که به آقای رئیسی رای 
دادند انتظار دارند که شعارهای داده شده از سوی 
وی محقق شود. شعارهایی مثل مهار گرانی، 
پایین آوردن قیمت ارز و نرخ تورم، افزایش اشتغال 
و تولید مسکن که با در نظرگرفتن شاخص ها، عدد 
و رقم و کمیت ها به نظر می رسد در بیشتر این 
حوزه ها دولت عملکرد چندان مطلوبی نداشته 

است. 
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نماینده مجلس: 95 درصد نمایندگان از دعوت رئیسی برای ریاست جمهوری پشیمانند

 دعوت اشتباه
پشیمانی اشتباه

آرمان ملی – مطهره شفیعی: نیویورک تایمز یک رسانه 
آمریکایی است که گاهی اوقات با ادعاهایش سعی در القای دارابودن 
اطلاعات محرمانه دارد. مانند موضوعات هسته ای ایران که اخیرا 
علیرضا علی اکبری را عامل لورفتن فردو معرفی کرده و چندی قبل 
مدعی بود شهرام امیری این اقدام را انجام داده است. نیویورک تایمز 
اخیرا نوشته است: در آوریل ۲۰۰۸ یک مقام ارشد سرویس 
اطلاعاتی بریتانیا برای انتقال اخبار محرمانه  و جنجالی به همتایان 
اسرائیلی خود به تل آویو سفر کرد. بریتانیا در ایران جاسوسی با 
سطح بالای دسترسی به اسرار هسته ای و دفاعی کشور دارد. در 
ادامه این مطلب آمده است: به گفته مقامات اطلاعاتی، این جاسوس 
اطلاعات ارزشمندی در اختیار آنان قرار داده بود و سال ها این کار را 
ادامه داد. این اطلاعات در رفع هرگونه تردید دولت های غربی نسبت 
به قصد ایران در دستیابی به سلاح های هسته ای و ترغیب جهان به 
اعمال تحریم های گسترده علیه تهران نقش حیاتی داشتند. هویت 
این جاسوس تا مدت ها پنهان بود. اما اعدام علیرضا اکبری، معاون 
پیشین وزیر دفاع، در ایران در روز 11 ژانویه به جرم جاسوسی، 
رازی را آشکار کرد که 15 سال پنهان مانده بود: آقای اکبری همان 

جاسوس انگلیس بود.
    اکبری لو داد

اکبری ظاهرا تا سال ۲۰19 با مشکلی مواجه نشده است. اما به 
گفته دو منبع ایرانی، ایران کشف می کند جاسوسی که وجود سایت 
هسته ای زیرزمینی مخفیِ ایران را لو داده بود آقای اکبری بوده است. 
نیویورک تایمز در سپتامبر ۲۰19 گزارش داد که منبع اطلاعاتی که 
سایت هسته ای فُردو را لو داد، جاسوس بریتانیاست. به گفته سه مقام 
اطلاعاتی و امنیت ملی غربی، اطلاعات مربوط به سایت فردو تنها 
یکی از اطلاعات آقای اکبری بود که مقام اطلاعاتی بریتانیا در آوریل 

۲۰۰۸ به همتایان اسرائیلی و غربی خود منتقل کرد. 
    پس شهرام امیری چه شد؟

اگرچه اکنون نیویورک تایمز مدعی شده که علیرضا اکبری به 

لودادن فردو پرداخته اما در کنار آن لازم است نگاهی به پرونده 
شهرام امیری شود. شهرام امیری، پژوهشگر رادیو ایزوتوپ های 
پزشکی در دانشگاه صنعتی مالک اشتر بود که در سفر حج عمره به 
عربستان در خرداد 1۳۸۸ ناپدید و پس از 1۳ ماه چندین ویدئو با 
سخنان متناقض از او منتشر شد. براساس گزارش هایی که آن زمان 
منتشر شد، امیری ابتدا توسط نیروهای امنیتی عربستان سعودی 
در فرودگاه جده برای چند ساعت »بازداشت« شده و مورد بازجویی 
قرار گرفته است. روزنامه لس آنجلس تایمز پیش تر نوشته بود که 
تماس با اهداف موردنظر آمریکا ابتدا با سه واسطه انجام می شود 
و رابطه ابتدایی از طریق مأموران سیا برقرار نمی شود. پس از این 
مرحله، فرد مستقیما توسط سیا یا »یکی از آژانس های اطلاعاتی 
متحد« مورد مصاحبه قرار گرفته و بعد به آمریکا یا کشور دیگری 
منتقل می شود. ایران در ۲1 سپتامبر ۲۰۰9 )آخرین روز تابستان 
و سه ماه بعد از ناپدیدشدن امیری( در نامه ای به آژانس بین المللی 
انرژی اتمی، روند ساخت مرکز غنی سازی فردو را اطلاع داد. 
شش ماه بعد و در آستانه نوروز ۸9، در شرایطی که هنوز خبری در 
مورد سرنوشت و یا حتی حیات یا مرگ امیری منتشر نشده بود، 
شبکه آمریکایی ای بی سی در گزارشی، افشای وجود فردو را به 
پناهندگی امیری مرتبط دانست و مدعی شد که ارتباط طولانی 
مدت سیا با وی از طریق واسطه ای در تهران برقرار شده است. 
پیش از این منابع خبری فرانسوی، روایت هیجان انگیزتری هم 
از ماجرا منتشر کرده بودند. در اواخر آذر ماه ۸۸، روزنامه انگلیس 
تلگراف به نقل از این منابع نوشت که امیری در ماه اکتبر )مهرماه( 
به محلی سری در فرانکفورت آلمان برده شده است تا اطلاعات لازم 
در خصوص فردو را به بازرسان آژانس ارائه کند که در آستانه عزیمت 
به ماموریت بازرسی از فردو بودند. منابع فرانسوی به نقل از مقامات 
اطلاعاتی این کشور مدعی بودند که امیری اطلاعات ارزشمندی را 
در خصوص بخش های داخلی فردو و به خصوص رویه های امنیتی 
و حفاظتی آن به غربی ها داده است که از نظر فرانسوی ها فوق العاده 

مفید بوده است. بنا به ادعای فرانسوی ها، جلسه فرانکفورت آنچنان 
حساسیتی داشته است که اطلاعاتی در خصوص شخص امیری به 
بازرسان داده نشده است و تنها یک منبع آگاه معرفی شده است. 
امیری اما در پاسخ به این پرسش که آیا شما تاکنون به نطنز یا فردو 
رفته اید، تصریح کرد: خیر؛ اطلاعات و آشنایی من با سایت های 
هسته ای ایران شاید از یک فرد عادی کمتر باشد. نوع کار من بحث 
فیزیک بهداشت است. سابقه کاری و نوع پروژه هایی که انجام داده ام 
کاملا روشن است. این دانشگاه با سایر دانشگاه ها و سازمان های 
غیرنظامی ارتباط نزدیک دارد. سرانجام شهرام امیری در تاریخ 
1۳ مرداد سال 1۳95 در تهران اعدام شد. جالب اینجاست 
نیویورک تایمز در سپتامبر ۲۰19 گزارش داد که منبع اطلاعاتی 
که سایت هسته ای فُردو را لو داد، جاسوس بریتانیاست. در همان 
سال یونی کورن که در آن زمان رئیس دفتر وزیر دفاع اسرائیل بود، 
در مصاحبه ای در سال ۲۰19 گفت: »اطلاعات درباره سایت فردو 

ما را شوکه کرد.«
   امکان جاسوسی نبود

درحالی رسانه های خارجی به دنبال ادعای لودادن فردو هستند 
که فریدون عباسی، رئیس وقت سازمان انرژی اتمی در سال 91 
گفته بود: »اطراف سایت فردو، منطقه حفاظت شده است و امکان 
جاسازی ابزار جاسوسی در آن مناطق وجود ندارد. سال 14۰۰ بود 
که یک تیم خرابکاری که در تلاش برای خرابکاری در تأسیسات 
فردو بودند توسط اطلاعات سپاه منهدم شد. »مهر« نوشت: افسر 
جاسوسی رژیم صهیونیستی ابتدا با پوشش یک شرکت هنگ کنگی 
و با کمک فرد واسط با کارمند فردو ارتباط می گیرد، در این ارتباط 
سفارش نرم افزاری می دهد و مرحله به مرحله در طرح های مختلف 
به این مسئول نزدیک تر می شود، حالا فرد کارمند از هویت واقعی 
افسر جاسوسی باخبر شده و با او همکاری می کند. اما تمامی 
مراحل در تور اطلاعات سربازان گمنام سپاه قرار داشت تا به سر 

شبکه اصلی برسند.

نیویورک تایمز در گزارشی نوشت که علیرضا اکبری برای نخستین بار در سال 1387 اسرار هسته ای را به انگلیس داد

فردو   را   اکبری  لو  داد یا امیری؟
      شهرام امیری کارشناس هسته ای و علیرضا اکبری مشاور پیشین وزارت دفاع هر دو به اتهام جاسوسی اعدام شده اند

 »نیازی« سرپرست
 وزارت صمت شد

 فاطمی امین رفت
 حواشی نرفت

طالقانی:  یاسمین   – ملی  آرمان 
با  یکشنبه  روز  رئیسی  براهیم  سیدا
قدردانی از زحمات و خدمات سیدرضا 
فاطمی امین، وزیر سابق صنعت، معدن، 
تجارت، در حکمی »سیدمهدی نیازی« را 
به عنوان سرپرست این وزارتخانه منصوب 
کرد. »نیازی« پیش از این قائم مقام وزیر 
صنعت، معدن و تجارت بود و سابقه معاونت 
هماهنگی و امور کسب وکار وزارت صمت 
را نیز در کارنامه کاری خود دارد. 1۶۲ 
نماینده به استیضاح فاطمی امین، وزیر 
صمت رای مثبت دادند و به این طریق او 
این بار از ابقا در وزارت صمت محروم شد. 
براساس آرای نمایندگان مجلس، از مجموع 
آرای ۲۷۲ نفر از نمایندگان، 1۶۲ نماینده 
در موافقت و 1۰۲ نماینده در مخالفت با 
استیضاح رای دادند. همچنین از این تعداد 
۲ نماینده ممتنع و ۶ نماینده رای باطله 
دادند که در نهایت منجر به رای آوردن 
استیضاح فاطمی امین شد. فاطمی امین 
یک بار دیگر در تاریخ 1۰ آبان ماه 14۰1، 
از سوی مجلس مورد استیضاح قرار گرفت 
و نمایندگان مجلس شورای اسلامی پس از 
استماع نظرات موافق و مخالف و دفاعیات 
وزیر صمت، با ۸4 رای موافق استیضاح، 
1۸۲ رای مخالف استیضاح و ۶ رای ممتنع، 

فاطمی امین را در مقام وزارت ابقا کرد. 

   حرف و حدیث ها تمام نشد
فاطمی امین رفت، اما حواشی او همچنان 
باقی است چنانکه مالک شریعتی، نماینده 
تهران در جلسه علنی مجلس با تبریک روز 
معلم و روز کارگر در تذکری گفت: جلسه 
استیضاح وزیر صنعت، معدن و تجارت 
برگزار شد. حاشیه هایی برای مجلس شورای 
اسلامی درباره استیضاح ایجاد شده که 
به خوبی مدیریت نشد. وی ادامه داد: از 
هیات رئیسه درخواست دارم به این موضوع 
رسیدگی کرده و گزارش جزئیات آن را به 
مجلس شورای اسلامی ارائه دهد. محمدباقر 
قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی در 
پاسخ به این تذکر اظهارکرد: درباره این 
موضوع مسیر در حال طی شدن است 
بنده براساس بند 11 ماده ۲۲ آیین نامه 
مکلف به صیانت از مجلس هستم و درنگ 
هم نمی کنم. هر متخلفی که بخواهد با 
تهمت زدن آبروی مجلس را ببرد مورد 
پیگیری قرار می گیرد و رسیدگی می کنیم. 
بعد از پاسخ قالیباف، شریعتی نماینده 
تهران مجدد بیان داشت: ان شاءا... این اتفاق 
بیفتد تا نظام و مجلس متهم نشوند. رئیس 
مجلس همچنین از حضور رئیس جمهور در 
جلسه استیضاح و اظهارات شفاف و همدلانه 
ایشان که اجازه ندادند استیضاح و عمل به 
وظایف نمایندگی بهانه ای برای تصویرسازی 
اختلاف میان قوا شود و فرصت سوء استفاده 
را از دشمن گرفتند، به طور ویژه تشکر کرد.

 
   چالش دستیار رئیس با رسایی

چالش در خارج مجلس هم وجود داشت. 
حمید رسایی، نماینده سابق مجلس در 
صفحه توئیتر خود نوشت: جناب قالیباف! 
حالا  کردید،  عزل  هم  را  صمت  وزیر 
تکلیف طرح مالیات بر عایدی سرمایه را 
مشخص کنید... چرا این طرح در دستور 
قرار نمی گیرد؟! پاسخ وی را اما دستیار 
رئیس مجلس در همان توئیتر داده است. 
محمدسعید احدیان نوشت: »اگر نمی دانید 
که این طرح و نه لایحه با طراحی مجلس 
یازدهم تصویب شده و مدت هاست در 
دستور کار قرار دارد و در حال بررسی 
جزئیات آن است که وظیفه دارید قبل از 
توئیت زدن بررسی کنید و اگر می دانید که 
پس هدف تان از این ادعای کذب چیست؟«

   گزینه های جانشینی
صمت،  وزیر  برکناری  به  باتوجه 
شنیده های مختلف در خصوص سرپرستی 
و معرفی احتمالی ۳ نفر در راهروهای 
مجلس شورای اسلامی و جاده مخصوص 
شنیده می شود، براین اساس محمدمهدی 
برادران و علیرضا پیمان پاک به عنوان 
سرپرست و گزینه های معرفی به عنوان 
وزیر صمت از سوی دولت سیزدهم مطرح 
هستند. از سوی برخی از فعالان صنعتی 
می گویند، احتمالا گزینه معرفی وزیر صمت 
از سوی دولت سیزدهم حسین مدرس 
خیابانی است. شایعات در جاده مخصوص 
حاکی از آن است که محتمل ترین گزینه 
برای معرفی وزیر صمت از سوی دولت 
سیزدهم، محمدمهدی برادران، معاون 
صنایع عمومی سیدرضا فاطمی امین است.  
در هر صورت با در نظرگرفتن وضعیت 
فعلی صنایع به ویژه خودروسازی ها، اگر 
وزیر صمت آینده از بدنه وزارتخانه معرفی 
شود، شاید کمترین چالش برای تولید یا 
تغییر مدیران عامل دو واحد خودروسازی 
ایجاد شود. در این صورت می توان نسبت 
به تحقق برنامه های تولیدی سالجاری و 
افزایش عرضه توأم با کاهش قیمت خودرو 

در بازار امیدوار بود.

 

باید به فرهنگ رفتاری 
امام)ره( برگردیم

اسناد منتشر شده از زمان امام)ره( از اهمیت زیادی برخوردار 
است.غلامعلی رجایی، یک فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره 
به اسناد مربوط به لیست رأی امام خمینی)ره(، گفت: امام 
همیشه پرهیز داشتند از اینکه یک عده به ایشان منسوب شوند 
و خودشان را نزدیک تر بدانند. گمان من این است که چون 
انقلاب با نام امام در داخل و خارج شناخته شده است و به تعبیر 
رهبری »این انقلاب بی نام خمینی در هیچ جای جهان شناخته 
شده نیست.«، باید به فرهنگ رفتاری امام)ره( برگردیم. به نظر 

من این قضیه آینه ای است. 

    

دلیل مخالفت با 
استیضاح وزیر صمت

علی جدی؛ نماینده مجلس گفت: »مجلس به دلیل 
مشکلات و گرانی ها به شدت از طرف افکارعمومی تحت فشار 
است؛ لذا استیضاح هر وزیری در مجلس مطرح می شد قطعا 
نمی توانست رای اعتماد بگیرد چون بالاخره باید مجلس 
اقتدار و نظرش را اعلام کند و خود را همسو با مردم نشان دهد 
تا اعتراضش را نشان داده و مجلس متهم به بی تفاوتی نشود؛ 
لذا در نهایت همه چیز بر سر فاطمی امین خراب شد. یکی از 
دلایل مان که مخالف استیضاح بودیم این بود که امسال وقت 

این کار نیست و تغییر وزیر آسیب به صنایع می زند.

ابوذر ندیمی، نماینده اسبق مجلس، گفت: در دوره وزارت آقای 
فاطمی امین چند مطلب وجود داشت؛ نخست آنکه در تنظیم بازار 
مشکلاتی وجود داشت و آقای فاطمی امین هم تجربه تنظیم بازار 
را نداشت. تنظیم بازار مهم ترین کار وزارت صمت است که اگر 
به درستی انجام نشود، وضعیت کنونی به وجود می آید که قیمت 
کالاها به این شکل افزایش می یابد. رابطه آقای فاطمی امین با 
رئیس جمهور قوی است و احتمالا بعد از وزارت صمت، مسئولیت 
دیگری خواهد گرفت. از نظر مجلس او وزیر قوی ای نیست، اما 
احتمالا آقای رئیسی همچنان باور دارد که او مدیر خوبی است.«

 فاطمی امین
 مشاور می شود؟

   علی صوفی در گفت و گو با »آرمان ملی«:
از ابتدا قابل پیش بینی بود که دولت رئیسی 

چنین عملکردی خواهد داشت


